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LETO V. Številka 16 Lenart 26. avgusta 1965 

Urejuje uredniški odbor: Fraajo 
Muršec, predsednik — člani: Breda 
Stuhec, Jože šuman, Franc šuman 
in Franček štefanec — Odgovorni 
urednik: FRANCEK ŠTEFANEC — 
Uredništvo in uprava: Lenart, Ptuj-
ska cesta 5 — Izhaja stalno na 8. 
straneh drugi in četrti četrtek — 
Letna naročnina 500 din, inozemstvo 
900 din — Tekoči račun pri podruž-
nici NB Maribor št. 604-11-608-103 — 
Ime: Pogodbena skupnost za izdaja-
nje časopisa »Domače novice« Le-
nart — Tiska CP »Celjski tisk« Celje 

Kako bo pri nas z novimi stanarinami 
ČE STE DOSEDAJ PLAČEVALI STANOVANJE 1.350 DIN ME-
SEČNO, BOSTE ZAČASNO PLAČEVALI 2.565 DIN AKONTACIJE 
NA NOVO STANARINO, ČE JE BILO STANOVANJE ZGRAJENO 
DO 1959. 

Na nedavni seji sveta za ko-
munalne, gradbene in stanovanj-
ske zadeve skupščine občine Le-
nar t so sprejeli predlog odloka 
o določitvi in plačevanju akonta-
cije na nove stanarine na območ-
ju naše občine. Omenjeni odlok 
bo dan v razpravo in potrditev 
na prihodnje zasedanje občinske 
skupščine. 

Odlok o določitvi akontacije 
na nove stanarine mora občin-
ska skupščina sprejeti v zvezi z 
novo stanovanjsko reformo. Na-
men teh sprememb pa je, da se 
preko ekonomskih stanarin pre-
ide na hi trejšo stanovanjsko iz-
gradnjo. S pomočjo nove stana-
rine se bo dobilo sredstva za a-
mortizacijo, za vzdrževanje in u-
pravl janje stanovanjskih zgradb. 
Na ekonomske najemnine se bo 

prešlo postopoma in bo stanova-
lec plačeval novo, polno stanari-
no šele leta 1970. 

Pred svetom je stala naloga, 
kako čimbolj realno določiti os-
nove novih najemnin. V naši ob-
čini je bila zadnja valorizacija 
stanovanj (določitev vrednosti 
s tanovanj) leta 1959. Po tem letu 
so rastle stanarine glede na cene 
novogradenj v posameznih letih. 
Tako so koristniki s tanovanj pla-
čevali neenake najemnine. Naj-
nižje stanarine so plačevali no-
silci stanovanjskih pravic v sta-
novanjih zgrajenih do leta 1950. 
Po tem letu pa so se stanarine 
vedno dvigale, zaradi tega je po-
trebno izvesti valorizacijo stano-
vanj, pri tem pa se bo upošteva-
lo cene za gradnje stanovanj ob 
koncu leta 1964. 

SPRAVILO OTAVE — Te dni zasebniki in kmeti jske delovne organi-
zacije pridno pospravl ja jo otavo. V mnogih primerih delajo tudi ob 
ne;'"!)ah. Letošnji pridelek k rme bo precej slab zaradi poplav. Slaba 
letina je tudi pri večini drugih kmetijskih proizvodov. Zaradi tega bo 
imel lenarški agrokombinat za okoli 113 milijonov din izgube. Na fo-
tografiji: Pospravljanje krme v bližini Lenarta. Eoto: M. Brumen. 

Ocenitev nove vrednosti stano-
vanj bo zamudno delo, končano 
pa bi na j bilo do konca letošnje-
ga oktobra. Svet za komunalne, 

NOVE CENE MESA 
V OBČIM LE\ART 

Odelek za gospodarstvo naše občinske 
skupščine je dal soglasje k cenam mesa, 
ki so jih predložile posamezne delovne 
organizacije. V skladu s tem soglasjem 
prodajalne mesa v naši občini prodajajo 
od 20. avgusta dalje meso po naslednjih 
najvišjih cenah: 
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GOVEDINA 
pljuča, stegna, bržola, pleča, podpleča 

1.100—1.200 1.240—1.450 1.700 
vrat, bočnik, prsa, rebra, flam 

900—1.000 940— 950 — 
meso brez kosti 

1.350—1.450 1.690 — 
TELETINA 

stegno, pleče, bržola 
1.300 1.450 1.950 

prsa, vrat, rebra, flam 
1.100 950 — 

meso brez kosti 
1.600 1.950 — 

SVINJINA 
stegno, pleča, vrat, kare brez kože 

900 950 950 
stegno, pleče, vrat, kare s kožo 

850 — _ 
sveža slanina za topljenje 
brez kože in salo 

500 450 • 450 
meso brez kosti 

1.100 - _ 

gradbene in stanovanjske zadeve 
je za to delo pooblastil stano-
vanjski sklad. Akontacije za nove 
najemnine pa se bo začelo pla-
čevati od prvega avgusta dalje. 

Zakon določa, da mora jo biti 
nove stanarine prilagojene vred-
nosti s tanovanj v decembru leta 
1964. V odloku, ki ga je dal svet 
v obravnavo in potrditev občin-
ski skupščini so določeni koefi-
cienti po katerih se bodo obra-
čunavale akontacije na nove na-
jemnine. Če hočemo vedeti kak-
šno akontacijo bomo plačevali v 
naslednjih neka j mesecih, potem 
pomnožimo stanarino, ki jo se-
da j plačujemo z naslednjimi ko-
eficienti: za s tanovanja zgrajena 
do leta 1959 je koeficient 1,90, za 
leto 1960 — 1,75, za leto 1961 — 
1,50, za leto 1962 — 1,45, za leto 
1963 — 1,30 in za leto 1964 —1,00. 

Primer: Če ste do sedaj plače-
vali s tanovanje 1.350 din meseč-
no (ker je bilo to staro in slab-
še), potem pomnožite omenjeno 
vsoto z 1.90 (če je bilo stanova-
nje zgrajeno do leta 1959) in ta-
ko boste dobili znesek 2.565 din. 
To je akontacija, ki jo boste pla-
čevali za stanovanje, dokler ne 
bo končana valorizacija. Po kon-
čani valorizaciji se bo vrnilo pla-
čevalcu stanarine, eventuelno 
preveč plačano stanarino ali pa 
bo moral stanarino delno dopla-
čati. 

Rekli smo že, da se bo na eko-
nomske najemnine prešlo posto-
poma v naslednjih petih letih. 
Polno ekonomsko najemnino bo-
do koristniki s tanovanj plačevali 

(Nadaljevanje na 6. s trani) 

V A G R O K O M B I N A T U TEŽAVE 
ZARADI SLABE L E T I N E 

ZA 117 MILIJONOV ŠKODE ZARADI POPLAV IN DEŽJA 

Na seji upravnega odbora in 
na seji osnovne organizacije ZK 
lenarškega Agrokombinata so ne-
davno razpravljali o gospodarje-
n j u v prvem polletju in o razvo-

ju gospodarske reforme s pov-
darkom na letošnje elementarne 
nesreče. 

(Nadaljevanje na 6. str.) 

SINDIKALNA PODRUŽNICA AGROKOMBINATA KZ LENART V SLOV. GORICAH 

VABI NA 

VEilkO TOMBOLO 

v ČRNEM LESU pri Lenartu 

GLAVNI 
DOBITKI: 

MOPED 
TELEVIZOR 
HLADILNIK 
SPALNICA 

Cena tombolske karte 250 din. Tombolske karte so v prodaj i 
v gostiščih, trgovinah in t raf ikah. 

V pr imeru slabega vremena bo prireditev naslednjo lepo 
nedeljo. 
Pridite v privlačni Črni les, k je r vas bomo postregli z doma-
čimi specialitetami! 

V NEDELJO, 12. SEPTEMBRA 1965 OB 14.30 

IZDAJA 
POGODBENA 
SKUPNOST 
ČASOPISA 
»DOMAČE 
NOVICE« 
LENART 
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Notranje rezerve niso samo delovna sila 
Na domala vseh sestankih v 

•naši občini, na katerih raz-
pravljajo o boljšem gospodar-
jenju in iskanju notranj ih re-
zerv, smo imeli priložnost te 
dni slišati zahteve in predlo-
ge po zmanjšanju števila za-
poslenih. Tako so o tem govo-
rili v lenarškem agrokombi-
natu, v Klemosu, v trgovskem 
podje t ju in drugod. Prav je, 
da ugotovimo, na katerih de-
lovnih mestih imamo preveč 
zaposlenih, ni pa prav, da po-
nekod skušajo samo z odpu-
ščanjem delovne sile odkriti 
vse notranje rezerve, ki goto-
vo niso samo v višku števila 
zaposlenih. Ob odpuščanju de-
lovne sile je med drugim 
potrebno misliti, kam s temi 
delavci, kajt i nemogoče je, da 
ostanejo brez dela. Seveda pa 
si posebnih skrbi glede tega 

ne bomo delali s tistimi delav-
ci, ki imajo še večje kmetij-
ske površine, na katerih se je 
mogoče preživljati. Prav je, da 
se končno ti lotijo dela v kme-
tijstvu, čeprav bodo nekateri 
ostali še v delovnem razmer-
ju, predvsem pa tisti, ki jih 
delovne organizacije zaradi 
strokovnosti in pridnosti pri 
delu nujno potrebujejo. Bolje 
bi biJo, da bi v delovnih orga-
nizacijah več govorili o racio-
nalnem zaposlovanju delav-
cev, manj pa o odpuščanju. 
Doslej še nobena delovna or-
ganizacija v občini ni izdelala 
konkretne analize o racionalni 
zasedbi delovnih mest. Skraj-
ni čas .je, da to čimprej store. 
Z ustreznim premeščanjem, 
zlasti iz administracije v ne-
posredno proizvodnjo, je mo-
goče marsikaj rešiti. Iz admi-

nistracije bo potrebno preme-
stiti v proizvodnjo zlasti tiste 
strokovnjake, ki sodijo v pro-
izvodnjo, ne pa v pisarno. Na 
drugi strani pa bodo morale 
tudi delovne organizacije bolj 
kot doslej misliti na poveča-
nje tercialnih dejavnosti, kaj-
ti dokler teh nimamo, je ne-
mogoče govoriti o zaposlova-
n ju v teh dejavnostih. 

Skrajni čas je, da se tako 
kot so to že storili v Agrokom-
binatu KZ Lenart in v neka-
terih drugih podjet j ih, povsod 
lotijo takojšnjega iskanja no-
tranjih rezerv. Vendar ne sme 
ostati samo pri iskanju. No-
tranje rezerve je potrebno iz-
koristiti. Žal pa je še vedno 
tako, da jih bolj iščemo, kot 
izkoriščamo. 

T. Stefanec 

PLENUM OBČINSKEGA SINDIKALNEGA SVETA LENART 

MNOGI NISO RAZUMELI 
NAMENA GOSPODARSKIH UKREPOV 
V VEČINI PRIMEROV SO ISKALI SKRITE REZERVE V OD-
PUŠČANJU DELOVNE SILE IN PRI POVIŠANJU CEN. 

Singapur, ki je leta 1959 postal 
neodvisna država se je štiri, leta 
kasneje po težavnih pogajanjih 
vključil v Malezijsko federacijo, 
je pred kratkim izstopil iz nje in 
postal neodvisna država. Po izja-
vi premiera Kuan Li Juja bo Sin-
gapur vodil nevtralistično politi-
ko. Izrazil je nezaželjenost pri-
sotnosti SEATO pakta. ZDA so 
Že priznale novo vlado, čeprav 
jim je prekrižala nekatere poli-
tične strateške račune. 

V Južnem Vietnamu se boji 
med gverilci, vladno vojsko in 
Američani nadaljujejo z vso 
ostrino. Po poročilih nekaterih 
agencij je baje novi ameriški ve-
leposlanik v Sajgonu Cabot Lod-
ge izjavil, da boclo Američani 
ostali v Vietnamu, četudi bi juž-
novietnamska vlada tega ne Že-
lela. Če je ta izjava točna, potem 
so Američani končno spregovo-
rili resnico o svojih namenih v 
Vietnamu, ki so jih vse doslej 
opravičevali z najrazličnejšimi 
vzroki. 

V Kašmiru je prišlo do krvavih 
spopadov. Indija obtožuje Paki-
stan za agresijo, medtem ko Pa-
kistan trdi, da gre za boj kašmir-
skega prebivalstva, ki je proti 
indijski upravi. 

Turški ministrski predsednik 
Vrguplii je uradno obiskal Sov-
jetsko zvezo, kjer so ga zelo pri-
srčno sprejeli. Premiera Kosigina 
je povabil v Ankaro. 

V Sudanu so se uprli v treh 
južnih provincah, kjer živi črno 
prebivalstvo. Vlada obtožuje tuje 
sile, da podpirajo uporniško gi-
banje. Bistvo upora pa je v tem, 
da se je črnski jug uprl zatira-
nju arabskega severa. 

V Grčiji je pretekle dni vladala 
prava vladna kriza, ki naj bi pre-
nehala s poveritvijo funkcije pre-
miera države Cirimokosu. Vpra-
šanje je, če bo njegova vlada do-
bila zaupnico. Cirimokus je znan 
iz druge svetovne vojne kot eden 
vodij uporniškega gibanja. Kljub 
temu pa v Grčiji večina prebival-
stva še vedno podpira prejšnje-
ga premiera Papandrea. 

Amerika preživlja težke trenut-
ke. V Kaliforniji je namreč pri-
šlo do doslej najbolj obsežnih 
nemirov, ki so jih povzročili 
črni prebivalci te države. Poleg 
tega, da je več ljudi izgubilo živ-
ljenje, mnogo pa je tudi ranje-
ni h, so črnci v mnogih demon-
stracijah poškodovali vrsto jav-
nih poslopij in porušili cela na-
selja, zlasti pa je bil prizadet 
Los Angeles. 

Amerikanci so po daljših pri-
pravah in odlaganju poslali v ve-
solje dva kozmonavta. 

Osnovna šola Lenart razpisuje 
delovno mesto 

hišnika-snažilca 
Pogoji: PKV delavec mizarske 
stroke ali NKV delavec spo-
soben opravljati manjša po-
pravila inventarja in zgradb. 

Osebni dohodek po pravil-
niku o delitvi OD. 

Prijave pošljite do 15. sep-
tembra 1965. 

Na nedavnem plenumu Občin-
skega sindikalnega sveta Lenart 
so analizirali delo samoupravnih 
organov v delovnih organizacijah 
in izvajanje statuarnih določil. V 
razpravi so predvsem govorili o 
položaju po novi gospodarski re-
formi. 

Obširno analizo o delu samo-
upravnih organov je na seji po-
dala predsednica komisije za sa-
moupravljanje pri občinskem 
sindikalnem svetu tov. Vida Bru-
men. Med drugim je poudarila, 
da so statuti delovnih orgaqiza-
cij dokaj dobro sestavljeni, prob 
lem pa je v tem,ker v kolekti-
vih njihova določila slabo izva-
jajo. Ugotovljeno je bilo, da v 
mnogih delovnih organizacijah ni-
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so sprejeli pravilnikov, ki jih do-
ločajo statuti. Statuti tudi prema-
lo konkretizirajo pravice in dolž-
nosti delavcev v proizvodnji, bolj 
pa konkretizirajo vprašanja v 
zvezi z delitvijo osebnih dohod-
kov. 

Nadalje je bilo poudarjeno, da 
so člani delavskih svetov na ob-
močju lenarške Občine slabo ob-
veščeni o dnevnih redih sej in 
tako mnoge sklepe sprejemajo, 
brez da bi razumeli njihov zna-
čaj. Slabosti se pojavljajo tudi 
pri nepravilnih odpustih delav-
cev in drugod. 

V razpravi so poudarili, da so 
v Obrtno gradbenem podjet ju 
Lenart šele te dni prešli na prve 
poizkuse nagrajevanja zaposlenih 
po vloženem delu. 

Nadalje so navzoči poudarili, 
da mora nagrajevanje v delovnih 
organizacijah sloneti izključno 
na dvigu storilnosti in s tem v 
zvezi na boljši organizaciji dela 
in celotnega proizvodnega pro-
cesa. V prvem obdobju na j bi 
delovne organizacije povišale o-
sebni dohodek za toliko, za ko-
likor so zmanjšale družbene da-
jatve delovnih organizacij iz o-
sebnih dohodkov. Ugotovljeno je 
bilo tudi, da v proizvodnji ni pre-
več delovne sile, te je preveč v 
pisarnah. 

Mnogi v naši občini niso pra-
vilno razumeli namena nove go-
spodarske reforme in so pred-
vsem dvignili cene ter skušali od-
pustiti nekaj delovne sile. Skrite 
rezerve so iskali zelo enostran-
sko in se niso dovolj lotili izbolj-
šanja organizacije dela in iskanja 
drugih možnosti za izboljšanje 
poslovanja, so pripomnili navzo-
či. 

Danes je eno najpomembnejših 
vprašanj proučevanje tržišča. 

Navzoči so poudarili, da bo po-
trošnik kupoval tisto blago, ki 
bo kvalitetno in cenejše. 

Franček Stefanec 

V VOLIČINI 
SO PRAZNOVALI 

31. julija in 1. avgusta so bile 
v Voličini prireditve v počastitev 
tamkajšnjega krajevnega prazni-
ka. Letos so v Voličini praznovali 
svoj praznik prvič po novem do-
ločilu statuta, ki govori, da je 
krajevni praznik Voličine 1. av-
gust, v spomin na ubite talce 
družine Družovec iz Selc. 

V počastitev omenjenega praz-
nika so imeli 31. julija svečano 
proslavo z govorom, po proslavi 
pa so predvajali jugoslovanski 
film »Napad na Drvar«. Prvega 
avgusta je imela svečano sejo 
tamkajšnja osnovna organizacija 
ZB, v turistični postojanki Zavrh 
pa so imeli prosto zabavo. 

K. R. 

Neupravičeno 
nihanje cen 

Po sprejet ju novih gospodar-
skih ukrepov gostišče Črni les ni 
dvignilo cen. To pa je takoj sto-
rilo Gostinsko podjet je Lenart, 
ki je cene dvignilo brez pravih 
kalkulacij za preko 40 odstotkov. 
Pred nedavnim je omenjeno go-
stinsko podje t je cene ponovno 
znižalo, pred tem znižanjem pa 
je porcija piščanca stala v č rnem 
lesu 500 din, v Grozdu v Lenartu 
pa 720 din, dunajski zrezek je bil 
v Grozdu dražji za 200 diri, na-
ravni zrezek za 150 din itd. Ne-
upravičeno nihanje cen vsekakor 
ni bilo v korist niti podje t ju niti 
gostom. 



SMERNICE OBČINSKE SKUPŠČINE 
ZA NADALJNJI RAZVOJ TURIZMA V O B Č I N I 

1. Iz analize stanja turizma v 
občini izhaja, da je ta dejavnost 
na našem območju šele v razvo-
ju in da še v mnogočem niso iz-
koriščene vse možnosti za uspeš-
nejši razvoj te zelo pomembne 
gospodarske dejavnosti. Zelo u-
godni naravni pogoji, ko so relief 
zemljišča, dokaj ugodne komuni-
kacijske in prometne zveze, zlasti 
ob severni magistrali, neposred-
na bližina močnega industrijske-
ga središča Maribora, bližina av-
strijske in madžarske meje omo-
gočajo našemu območju dokaj 
široke možnosti za razvoj turiz-
ma. Ker iz dneva v dan priliv tu-
jih turistov iz Avstrije in Mad-
žarske narašča, bo tranzitni tuj-
ski promet ob severni magistrali 
vedno večji. Vse to nam nalaga, 
da zagotovimo na našem območ-
ju vse pogoje za uspešno vklju-
čevanje našega turizma v širši 
slovenski in jugoslovanski turi-
stični razvoj. 

2. Turizem na območju občine, 
je v začetku svojega razvoja. Ker 
se na področju turizma kot go-
spodarske dejavnosti v občini ka-
žejo se mnoge neizkoriščene mož-
nosti, narekujejo potrebo po ko-
ordiniranem in tesnem sodelova-
n ju med vsemi gospodarskimi 
organizacijami, tako na področju 
gostinstva, trgovine, prometa in 
komunalne dejavnosti, kakor tu-
di z družbeno-političnimi organi-
zacijami in društvi ter ostalimi 
službami, ki kakorkoli vplivajo 
na razvoj turizma. Samoupravni 
organi delovnih organizacij, ka-
kor tudi družbeno-politične orga-
nizacije in društva na j proučijo 
oblike in metode dela ter zagoto-
vijo stalno in sistematično delo-
vanje na področju turizma. 

Zavedajoč se, da je turizem 
gospodarska dejavnost s katero 
ustvarjamo devizna sredstva, več-
je dohodke delovnih organizacij, 
ki kakorkoli pospešujejo turizem 
in hkrati večje dohodke občana, 
kot družbeno-politične skupnosti, 
mora biti vsa družbena aktivnost 
na področju turizma načrtna pre-
ko letnih in perspektivnih pro-
gramov. 

Za usklajevanje dela na pod-
ročju gostinstva, trgovine, pro-
meta, komunalne dejavnosti, o-
brtno servisne službe, dela ob-
stoječih turištičnih društev in 
ustanavljanja teh društev tam, 
kjer še ne obstojajo, aktivnost 
krajevnih skupnosti, kulturno 
prosvetnih društev itd., se na j 
oblikujejo in proučijo možnosti 
za ustanovitev komisije za turi-
zem pri svetu za gospodarstvo 
skupščine občine. 

3. Gostinstvo v občini še ni 
doraslo zahtevam in potrebam 
sodobnega turizma, zaradi tega 
je nujno, da se naše gostinstvo 
dvigne na višji nivo. Pri tem ne 
gre za preusmeritev in ureditev 
gostinstva, zlasti lokalov z ele-
gantno opremo, v tako imenova-
no gostinstvo mestnega tipa, 
marveč za tako ureditev, ki bo 
v domačem slovensko-goriškem 
stilu. V vseh gostinskih obratih 
in gostiščih pr imanjkuje gostin 
skih »kmečkih sob«. Žaloženost 
in izbira pri gostinskih uslugah 
je tudi svojstven problem. Naše 
gostinstvo bo moralo imeti v pri-
hodnje mnogo več posluha, da se 

založi z domačimi specialitetami. 
ki jih pri nas ni malo in po ka-
terih turisti najbol j povprašuje-
jo. 

Higiensko tehnična ureditev 
gostinstva je na nizki stopnji. V 
bodoče bodo organi upravljanja 
gostinskih organizacij, zasebni 
gostilničarji in pristojni organi 
inšpekcije, morali posvetiti mno-
go več skrbi temu vprašanju. 

Kulturna in solidna postrežba 
zaostaja za potrebami turizma. 
Glede teh pomanjkljivosti je bilo 
v zadnjem času največ kritike. 
Resno bo treba govoriti tudi o 
organizaciji dela v lokalih. Tu je 
važen element materialni interes 
gostinskega delavca. Zaradi tega 
bo potrebno, da delovni kolektiv 
izpopolni pravilnike o delitvi 
osebnih dohodkov z elementi, ki 
bodo neposredno vplivali na več-
jo produktivnost in uspeh pri de-
lu ter tako tudi na večji dohodek 
gospodarske organizacije in oseb-
ni dohodek posameznika. 

Zasedba delovnih mest s stro-
kovnimi kadri v gostinstvu ni 
adekvatna z nalogami gostinstva 
in potrebami turizma. Pridobiva-

Na ožjem območju Slovenskih 
goric je 4.786 ha gozdov. 

Gospodarjenje s temi gozdovi 
ni najboljše in se nemalokrat de-
la precejšnja gospodarska škoda. 
Zato smo se v naši občini odloči-
li za načrtno koriščenje in nego 
gozdov, kar pa je mogoče le s 
sprejet jem tozadevnega načrta. 

Gozdno gospodarstvo Maribor 
je že izdelalo gozdno gospodarski 
načrt za obdobje 1964—1973. S 
tem načrtom se želi med drugim 
predvsem doseči načrtno sečnjo 
in gozdno gojitvena dela na ob-
močju Slovenskih goric. 

Načrtovalec je v načrt vključil 
tudi razvoj in usmeritev lovnega 
gospodarstva. Stalež divjadi na j 
bi se v prihodnjih letih toliko po-

Na sestanku članov delovne 
skupnosti lenarškega komunalne-
ga podje t ja so imeli na dnevnem 
redu razpravo o poslovanju v pr-
vem polletju, dopolnili pa so tu-
di statut delovne organizacije. 
Poleg tega so še sklepaJi o cenah 
za vodo, dimnikarske storitve, 
pokopališča, tehtnice in traktor-
ske usluge. Na istem sestanku 
so še spremenili pravilnika o de-
litvi dohodka in osebnih dohod-
kov ter sklenili, da se obnovi go-
spodarsko poslopje za potrebe 
skladišč. 

Na sestanku so med drugim 
ugotovili, da se obrat krojaštvo 
in šiviljstvo nahaja v zelo kritič-
nem finančnem položaju. Obstaja 
namreč bojazen, da bo prišlo do 

nje strokovnih kadrov mora biti 
stalna skrb gostinstva. Vse večji 
priliv tujih turistov narekuje po-

Predvsem od dobre in cenene 
hrane je odvisen obisk turistov. 
Na fotografiji: kuhinja gostilne 
Grozd v Lenartu. Foto: M. Bru-

men 

večal, da to ne bi šlo v škodo 
ostalega gospodarstva. 

Kompleksno pa bodo vpraša-
nje lovskega gospodarjenja ure-
dili s posebnim ureditvenim na-
črtom. 

Urejevalec je gozdove razvrstil 
v več oddelkov. V omenjenem 
načrtu sestavljalec med drugim 
predvideva skupinske sečnje, kar 
na j bi pripomoglo h kvalitetne-
mu in kvantitetnemu izboljšanju 
gozdov. 

Na območju, ki ga zajema na-
črt pride povprečno na ha 163 
kubivo lesa. Kvalitetni sestav 
gozdov je zelo slab, čeprav ga je 
mogoče z načrtnim in strokov-
nim delom izboljšati. 

ukinitve tega obrata, zlasti pa 
še, če ne bodo vsega storili za-
posleni v tem obratu. Tako so 
povedali, da je krojaštvo in ši-
viljstvo zaključilo letošnje prvo 
polletje z nad 600 tisoč din izgu-
be. Poleg tega so imeli v tem 
obdobju 876 tisoč din stroškov 
zaradi stalnih tožb dobaviteljev, 
kar je za tako majhen obrat več 
kot zaskrbljujoča številka. Na 
sestanku so hoteli priti stvari do 
dna, zato so precej temeljito ob-
ravnavali položaj v krojaštvu in 
šiviljstvu. Med drugim so pove-
dali, da so s svojimi izdelki ko-
ma j konkurenčni, predvsem za-
radi sorazmerno visokih cen. Do-
govorili so se za nekatere ukrepe, 
ki n a j bi pripomogli k izboljša-

trebo, da gostinski delavci vsaj 
minimalno govore tu j jezik. De-
lovni kolektivi bi morali preko 
delavske univerze organizirati 
ustrezne tečaje. Znanje tujih 
jezikov bi se moralo odražati tu-
di pri višini osebnih dohodkov. 

4. Obstoječe objekte, ki imajo 
že turistično zasnovo, to je za-
četne objekte turistično rekrea-
cijskega centra Črni les, gostilna 
»Grozd« -— Lenart, turistična po-
stojanka Zavrh in Dobrava pri 
Gradišču, je potrebnno nadalje 
izgrajevati in izpopolnjevati s po-
dobnimi objekti, ki odgovarjajo 
neposredni okolici. Za postopno 
izgrajevanje omenjenih turistič-
nih postojank in za ureditev no-
vih območij, ki so zanimiva za 
razvoj turizma (v Benediktu, Zg. 
Ščavnici, okolici Hrastovca ob-
stoječa in bodoča akumulacijska 
jezera itd.), se na j izdelajo u-
strezni programi. Pri tem pa je 
potrebno preprečiti vsako nena-
črtno delo. 

(Se nadal juje) 

V prihodnjih desetih letih na j 
bi pogozdili 84 ha površine, 495 
ha gozdov očistili in 200 ha meli-
orirali. Posadili na j bi 260 tisoč 
sadik. 

Na obmqčju naše občine ugo-
tavljamo, da so domala vse gozd-
ne ceste v slabem stanju, zato tu-
di gozdno gospodarski načrt gle-
de tega predvideva delno izbolj-
šanje stanja. To je še tembolj 
potrebno, ker se predvideva krči-
tev na okrog 900 ha veliki povr-
šini. Predvidena je predvsem iz-
gradnja ceste za težja prometna 
sredstva od Part inja do magi-
strale pri Črnem lesu v dolžini 
3 km. 

n ju stanja v tem obratu. V tej 
zvezi velja omeniti predvsem 
sklep o znatni povečanosti delov-
ne storilnosti. Sklenili so, da bo-
do v prihodnje izkoristili vse no-
t ranje rezerve s tem, da bodo 
uvedli še bolj smotrno organiza-
cijo dela. Če tudi v tem primeru 
ne bo prišlo do boljšega poslov-
nega uspeha pa bodo prisiljeni 
razpravljati o likvidaciji obrata 
šiviljstvo in krojaštvo. 

Na sestanku so ugotovili, da 
so tudi dimnikarji poslovali z iz-
gubo. Sprejeli pa so tudi pred-
log cen dimnikarskih storitev, ki 
ga bo potrdila ali za zavrnila ob-
činska skupščina. Cene dimnikar-
skih storitev na j bi se po tem 
predlogu povečale za 35 odstot-
kov. 

(Nadaljevanje na 6. strani) 

Desetletni načrt koriščenja in nege gozdov i 
PREDVIDENE SKUPINSKE SEČNJE 

Krojaštvo in šiviljstvo pred odločitvijo 
SPREJELI PREDLOG CEN ZA DIMNIKARSKE STORITVE — 
STALNA POPRAVILA LENARŠKEGA VODOVODA. 



POSEBNO DOBO IMA OBEJENO VEDNO VEG KMETOV-BORCEV NOB 
POGOVOR S PREDSEDNIKOM KOMISIJE ZA ZADEVE NOB LENARŠKE OBČINE ALFREDOM PIRHERJEM: 

V naši občini so bili borci NOB 
večinoma kmetje, ki do nedav-
nega niso imeli urejene posebne 
dobe. Po izidu zakona o zdrav-
stvenem varstvu kmetov - borcev 
NOB, pa so se stvari bistveno iz-
boljšale. Kaj več o tem bo pove-
dal predsednik komisije za zade-
ve borcev NOB občine Lenart 
ALFRED PIRHER: 

ZNANO NAM JE, DA SO BOR-
CI NOB. KI STANUJEJO NA 
OBMOČJU NASE OBČINE V 
VEČINI KMETJE. ZANIMA NAS, 
KAKO JE Z UREJANJEM NJI 
HOVE POSEBNE DOBE? 

»Kmalu po izidu zakona o 
zdravstvenem varstvu kmetov — 
borcev NOB in njihovih družin-
skih članov, so prihajali kmetje-
borci pogosteje na komisijo za 
priznavanje delovne dobe po in-
formacije za ureditev dvojne do-
be, ki je pogoj za uveljavitev 
pravice do zdravstvenega varst-
va kmetov — borcev NOB. Veči-
na upravičencev do te vrste 
zdravstvenega varstva si je v 
glavnem že uredila posebno do-
bo. Želel bi pa, da tisti, ki tega 
še niso storili, store to čimprej.« 

KAKO JE PRI NAS UREJENO 

"SREČANJE" 

VEDNO MED PRVIMI 
IVANA PIRHERJA, mesar-

ja iz Lenarta skoraj vsakdo 
pozna. Mnogi pa ne vedo, da 
ima ta 57-letni mož doma ko-
pico priznanj, ki jih je dobil, 
ko se je boril na rokoborskih 
blazinah in na hipodromih. 
Nedavno smo se pogovarjali 
z nj im in nam je povedal, da 
se je z rokoborbo pričel ukvar-
jati pred 38. leti. 

Začel je v Mariboru v Pe-
kovskem klubu, pri Maratonu 
in pri Železničarju. Kmalu je 
postal rokoborski prvak -Slo-
venije. Leta 1934 pa je bil kot 
državni prvak sprejet v držav-
no reprezentanco. Sodeloval 
je na balkanskih igrah v Ate-
nah in Istanbulu, v Varšavi pa 
na prvenstvu Male antante, 
k jer se je plasiral na drugo 
mesto. Leta 1935 je sodeloval 
na prvenstvu alpskih držav v 
Linzu (Avstrija) in dosegel pr-
vo mesto v pol težki kategori-
ji. Do začetka druge svetovne 
vojne je bil državni prvak in 
reprezentant. V najboljši for-
mi je bil leta 1940, toda potem 
je prišla vojna. 

Po vojni je začel ponovno 
sodelovati z Železničarskim 
klubom v Mariboru, rokobor-
bo pa je pomagal razvijati tu-
di v Lenartu. Ponovno je bil 
trikrat državni prvak, tokrat 
v težki kategoriji, vedno mu 
je uspelo, da se je plasiral na 
prva mesta. Po daljšem odmo-
ru je letos ponovno sodeloval 
z lenarškim težko atletskim 
klubom v državnem prvenstvu 
za vstop v prvo ligo, v tej 
športni panogi pa namerava 
še sodelovati z mladimi na 
treningu, ki ga bo imel letos 
v Lenartu olimpijec in repre-
zentant Horvat iz Beograda, 
ki bo pokazal sedanji sistem 
tekmovanja v mednarodnem 
stilu. 

Poleg rokoborbe se Ivan 
ukvarja že 35. leto s konjskim 
športom, kjer je tudi dosegal 
vedno dobre rezultate. S tem 
športom se je začel ukvarjat i 
v mariborskem konjeniškem 
klubu. Pred drugo svetovno 
vojno je Pirher tekmoval s tu-
jimi konji, nato pa si je naba-
vil svoje in je imel povprečno 
po enega ali dva konja. Na 

tem področju je dosegel naj-
večji uspeh v jugoslovanskem 
kasaškem derbiju v Beogradu 
1948. leta, ko je dosegel drugo 
mesto. Na drugih srečanjih v 
Mariboru, Zagrebu, Ljutome-
ru itd., pa je dosegal srednja 
mesta. 

Tak je bil Ivan Pirher pred 
30 leti, ko je začel v rokobor-
bi dosegali vidne rezultate. 

Proti koncu razgovora nam 
je Ivan Pirher povedal: »Le-
tošnje leto mi je bilo najbolj 
naklonjeno, ker sem dosegel 
tri prva mesta v dvovpregi in 
5-krat prvo mesto v posamez-
nih Vožnjah, dosegel pa sem 
tudi več drugih in tretjih mest. 
Sedaj imam kasaško kobilo 
Dindolo, Santiano in dvolet-
nega Getona iz lastne reje. 
Največje uspehe pa sem do-
segel s Santiano.« 

Ob koncu razgovora nam je 
Pirher pokazal svoja številna 
odličja in je pripomnil: 

»Če hoče postati mlad člo-
vek športnik, potem se mora 
odreči marsikateri življenjski 
dobrini in posvetiti vse sile 
svojemu cilju.« 

Franček Štefanec 

VPRAŠANJE PRIZNAVALNIN? 
»Trenutno prejema v občini 

stalno mesečno priznavalnino pet 
upravičencev v višini od pet 
do deset tisoč din. Višina enkrat-
nih priznavalnin pa se daje pri 
nas do 20 tisoč din. Po odloku 
o priznavalninah skupščine obči-
ne Lenart, se te priznavajo bor-
cem in aktivistom NOB, udele-
žencem španske državljanske 
vojne in predvojnim revoluci-
onarjem kot materialno prizna-
nje družbe. V izjemnih primerih 
priznamo priznavalnino tudi ož-
jim svojcem umrlih zaslužnih u-
deležencev NOB in drugih, ki 
sem jih zgoraj omenil. O vlogah 
in višini posamezne priznavalni-
ne sklepa komisija za zadeve 
borcev NOB pri skupščini obči-
ne Lenart na predlog komisije za 
skrb borcev pri občinskem zdru 
ženju borcev NOB. Pri tem se 

upoštevajo socialne razmere pro-
silca in njegove družine.« 

VAŠE MNENJE O POLOŽAJU 
BORCEV NOB — KMETOV IN 
MAISTROVIH BORCEV V NA-
ŠI OBČINI, KI JE IZRAZITO 
KMETIJSKA? 

»Na območju naše občine so 
kmetje — borci NOB še dokaj 
dobro situirani, prav tako tudi 
Maistrovi borci. Z izidom zakona 
o zdravstvenem varstvu kmetov 
— borcev NOV, pa se je položaj 
ponovno izboljšal, saj so bili 
kmetje — borci v pretežni meri 
že kmečko zavarovani. 

Tukajšnja komisija za zadeve 
borcev NOB si prizadeva vsake-
mu borcu pomagati v okviru 
možnosti, predvsem pa, da bi 
vsak borec bil seznanjen z nje-
govimi pravicami in dolžnostmi.« 

F. Š. 

Zmerne cene v G O S T I Š Č u 
G R A D I Š Č E 

V zadnjem času v Gradišču v 
Slovenskih goricah zlasti slovi 
gostišče Gradišče, kjer imajo 
zmerne cene in solidno postreže-
jo. 

Po zadnji splošni podražitvi so 
v tem gostišču ostali pri starih 
cenah, razen piva in ljutomerske-
ga vina. Oboje so podražili zara-
di podražitve pri proizvajalcih. 

V gostišču Gradišče je mogoče 
dobiti porcijo rib za 300 din, du-
najski zrezek za 500 din in zaje-
ten sendvič z okusnim mesom iz 
tunjke po 150 din. Po zmernih 
cenah nudijo v tem gostišču tudi 
svinjsko pečenko, krvavice, prle-
ške gibanice in druge speciali-
tete. 

T. š . 

ZGRADILI BODO GLEDALIŠČE 
NA PROSTEM 

15. t. m. so imeli v gostišču 
Črni les veliko srečanje lovcev, 
ki ga je pripravila lovska druži-
na iz Pernice in Lenarta. Na pri-
reditvi je bilo veliko ljudi. Mno-
gi so celo ostali brez sedežev. To 
pa da misliti prireditelju na raz-
širitev kapacitet. 

Uprava gostišča predvideva, da 
bodo prihodnji mesec še organi-
zirali veliko tombolo, uprizoritev 
Miklove Zale na prostem, ki jo 
bo igralo KUD iz Benedikta, na-
to bodo imeli vinsko trgatev in 
modno revijo, na kateri namera-
vajo izvoliti lepotico Slovenskih 
goric. Na modni reviji namera-
vajo prikazati predvsem praktič-
na oblačila. 

Načrti so veliki in jih bo tež-
ko vse kvalitetno realizirati. 
Vprašanje pa je tudi, če ima srni-

VEDNO VEČ KRVODAJALCEV 
TUDI V HRASTOVCU 

Odbor Rdečega križa v Hra-
stovcu je lansko leto prvič or-
ganiziral prostovoljno krvodajal-
sko akcijo. Trud ni bil zaman, 
saj se je akcije udeležilo 86 krvo-
dajalcev. 

Na letošnjem prvem odvzemu 
krvi je bilo že nad 100 Hrastov-
čanov, od teh pa je bilo 86 odvze-
mov. Posebno velika -udeležba je 
bila iz Grušove in Ruperč, od ko-
der je bilo tudi- precej mladih 
in takih, ki so prvič darovali 
kri. P. R. 

sel organizirati podobne prire-
ditve, ki so bile nedavno v Lju-
tomeru in Radencih, tudi v Čr-
nem lesu. 

Te dni nameravajo v bližini 
Črnega lesa zgraditi gledališče 
na prostem za okoli 1500 gledal-
cev. Načrt za gledališče je napra-
vil ing. Marjan Škerbinc iz Ma-
ribora. 

Na nedavni lovski prireditvi so 
v Črnem lesu izdali gostom pri-
kupne vstopnice na katerih so 
motivi iz okolice gostišča. Dobro 
bi bilo s tem nadaljevati. Kljub 
uspehom ima gostišče izgubo, 
ki jo nameravajo odpraviti z 
zmanjšanjem števila zaposlenih. 

F. Š. 

Obnovili so 
frizerski salon 

Pred nedavnim so v Lenartu 
obnovili brivsko frizerski salon 
Milenke Ivnik. Pred tem je imel 
salon okoli 50 let staro opremo, 
sedaj pa je sodobna in praktična. 
Ob tej priložnosti so v salon 
montirali tudi vodovod. 

V omenjenem salonu zaenkrat 
še niso zvišali cen. Predvidoma 
pa jih bodo v kratkem in bodo 
precej nižje od cen podobnih 
uslug v Mariboru in drugih kra-
jih. F. Š. 



STROGO Z A U P N O 

Ali se res ne 

splača tehtati ? 
Doma so me poslali v Jurov-

ski dol z namenom, da bi tam 
kupil 50 kg umetnega gnojila. 
V zadružni trgovini gnojila ni-
so imeli in sva šla s prodajal-
cem Vladom Domajnkom na 
Šilčevo, kjer ima zadruga svo-
je skladašče. Prodajalec mi je 
dal vse umetno gnojilo, ki so 
ga tam imeli. Tam ni bilo 
tehtnice in gnojila nismo mog-
li stehtati. Stehtali bi lahko 
edino v trgovini, tega pa pro-
dajalec ni storil, ampak je re-
kel: »Saj za dva kg več ali 

UPRAVIČENE 
P R I T O Ž B E 

Uslužbenke lenarškega kioska 
se pritožujejo, da nekateri upo-
rabl ja jo prostor za kioskom za 
to, kar se normalno opravlja v 
zato zgrajenih prostorih, ki jih 
s kratico imenujemo WC. Tako 
imamo sedaj sredi občinskega 
središča poileg kupov papir ja 
in ostale nesnage še to. 

PREKLIC 
Anton Arnuš, poljedelec, Nad-

bišec št. 54, preklicujem kot ne-
resničen očitek, katerega sem iz-
rekel na škodo Ivana Pilingerja, 
veterinarskega higienika iz Zg. 
Voličine št. 4. 

Lujzek iz Strmega vrha je ti-
stega poletnega dne po obilnem 
deževju na moč preklinjal nad si-
cer romantično vendar strašno 
blatno cesto po kateri naj bi pe-
ljal voz sena. Njegovo vpitje se 
je slišalo daleč naokoli, do pra-
vih ušes pa je prišlo šele pred 
kratkim. 

Lujzeku in mnogim drugim, ki 
zgubljajo živce zaradi blatnih 
cest z globokimi kotanjami, bi 
pesnik gotovo zapel: »Vozil po 
zemlji sem blatni«, morebiti pa 
bi celo dodal: »Vozil boš še, če 
se ne boš zbrihtal in prijel za lo-
pato.« 

Lujzek in okoliški kmetje niso 
prijeli za lopato. Raje so še na-
prej vozili po blatnih cestah in 
preklinjali na račun kdo ve ko-
ga-

Toda kmetu Pametniku je bilo 
teh cest končno dovolj. Zato je 
naprosil vaškega pisarja naj na-
piše na občino prošnjo zaradi do-
tacije s katero na j bi cesto po-
pravili. Zabičal mu je tudi, na j 
doda, da mora občina poskrbeti 
za delovno silo, kajt i strmovrhški 
kmetje se vendar ne bodo ukvar-
jali s popravilom cest, saj imajo 

manj.« Plačal sem 50kg in se 
napotil domov. 

Doma so že od daleč ugoto-
vili, da sem pripeljal manj 
gnojila, kod je bilo naročeno. 
Ker imamo doma tehtnico, 
smo umetno gnojilo stehtali 
in ugotovili, da sem namesto 
50 kg dobil slabih 40 kg. Vpra-
šam se, ali se res ne splača 
tehtati? 

Jože Fras, 
Sp. Gasteraj 56, 

Jurovski dol 

\ e gre brez 
pretepov? 

Na račun turistične posto-
janke Črni les pri Lenartu, 
smo v našem listu in drugod 

Poročili so se: 
V poročni dvorani v Lenartu 

na Ptujski cesti 5 so se poročili 
17. julija: 

Alojzija Rajšp iz Benedikta in 
Ivan Kramberger iz Ženjaka, Ma-
ri ja Kleinošek in Jožef — Adolf 
Kuhar iz Ljubljane. 

24. julija: 
Karla Heinen in Ernest Majer 

iz Sp. Porčiča, Jožefa Malok in 
Jožef Cinč iz M. Sobote. 

7. avgusta: 
Ana Vogrin iz Zg. Voličine in 

Franc Šešerko iz Sp. Voličine, 
Lasta Valentin iz Zg. Voličine in 
Jožef Šešerko iz Sp. Voličine, 
Hilda Ficko iz Lenarta in Matija 
Gjergeš iz Benedikta. 

14. avgusta: 
Alojzija Lešnik iz Dolgih njiv 

in Franc Rojko iz Maribora. 

Iskreno čestitamo! 

dovolj drugega dela. Vaški pisar, 
ki je nadvse pametne glave pa 
je predlagal, na j bi prisilili za po-
pravljanje ceste v Strmem vrhu 
tiste nedeljske izletnike, ki se tod 
okoli sprehajajo in niti turistič-
ne takse ne plačujejo. 

Pisar je upošteval svoje in tu je 
nasvete ter naslovil na občinsko 
skupščino ganljivo pismo, ki je 
vzbudilo pri občinskih možeh 
obilo sočutja. Ti so sklicali sesta-
nek in odločili, da bodo v Strmi 
vrh poslali nekaj nezaposlenih 
delavcev, ki so na seznamu po-
sredovalnice za delo. Kot so skle-
nili, tako so storili. 

Naslednji dan se je v strmo-
vrhške klance zagrizlo nekaj de-
lavcev in cesta je bila kmalu na-
red. 

Kmetje so potlej vozili seno in 
otavo brez preklinjanja. Bili so 
hvaležni za pomoč občine. Neke-
ga dne pa so dobili račun za pla-
čilo popravila ceste, ki ni bil niti 
preveč majhen. Tega niso priča-
kovali, zato so se potlej še bolj 
jezili in preklinjali, čeprav so vo-
zili po lepi cesti. 

Anzek 

zapisali že precej pohvalnih 
besed, ki pa kakor kaže niso 
kdo ve kako vspodbudno vpli-
vale. To sklepamo namreč po 
tem, da je čedalje več pritožb 
zaradi vedno bolj pogostih 
pretepov in razgrajanja v tej 
turistični postojanki. Zadnje 
čase je malo sobot, ki bi mini-
le brez pretepov, kar vsekakor 
ne dela posebne časti Črnemu 
lesu, ki sicer postaja zanimiva 
turistična postojanka in ima 
tudi vedno več obiskovalcev. 
Toda, če bodo v Črnem lesu 
hoteli obdržati obiskovalce in 
pridobiti nove, bodo morali 
čimprej poskrbeti, da ne bo 
prišlo do pretepov, kajt i pre-
tepanje vsekakor ni kak fol-
klorni običaj, ki bi ga morali 
gojiti v interesu turizma. Po-
kažimo našim gostom, da ne 
znamo samo dobro postreči, 

ČESTITKE 
Predragemu ateku FEKONJA 

LUDVIKU, za njegov življenjski 
praznik, želi iz srca vse najbolj-
še hčerka Ida iz Nemčije. Mami-
ci pa pošilja srčni pozdrav. 

Dragi babici AVGUŠTINI PER-
KO iz Obrada, čestitajo za njen 
praznik nečaki Feliks, Marija in 
Francka Perko iz Gradišča. 

Vse najboljše FRANCU in ŠTE-
FANIJI ŠLEBINGER iz Zg. Ščav-
nice 23, za 19. obletnico poroke, 
čestitajo: sinovi Franc, Jože in 
Zvonka ter hčerki Štefka in Ma-
rija. 

S T A R A 
S M E Š N I C A 

V Bolnici. Bolnik: »Gospodje 
dohtarji , ka j vendar zbadate in 
režete že toliko časa po moji no-
gi?« — Krogle iščemo.« — »Ali 
niste mogli tega poprej povedati 
kroglo imam že davno v žepu!« 

ampak, da jih znamo tudi za-
ščititi pred raznimi nepridi-
pravi. Za slednje nam bodo 
gosti verjetno še bolj hvaležni. 

Zadnji čas je slišati tudi več 
neprijetnih pritožb na račun 
postrežbe. Tako mi je pred 
dnevi neki marlborčan pripo-
vedoval, da je moral v gosti-
šču eno zadnjih sobot tako 
dolgo čakati na postrežbo, da 
se je naveličal. Pri tem je po-
trebno povedati, da strežno 
osebje ni bilo zavzeto s po-
strežbo pri drugih gpstih, am-
pak s plesom. Menda je jas-
no, da je strežno osebje med 
delovnim časom predvsem po-
klicano, da vsakega gosta ta-
koj postreže. Želji po plesu se 
je pač treba odreči, ne na svo-
jo škodo, ampak korist. 

T. Štefanec 

LENART 
5. septembra, 

»PRODAJALKA VIJOLIC«, 
španski film 

12. septembra, 
»VSE ZA SMEH«, 
ameriški film 

GRADIŠČE 
5. septembra, 

»ALAMO«, I. del, 
ameriški kavboj ski film 

12. septembra, 
»ALAMO«, II. del, 
ameriški kavbojski flm 

VOLIČINA 
5. septembra, 

»REŠENA SREČA«, 
zah. nemški film 

12. septembra, 
»SALAMON IN SABA«, 
ameriški film 

KOZERIJA 

Vozil po zemlji sem blatni 
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SLIKARSKI ATELJE V ZAVRHU — V Agrokombinatu KZ Lenart 
smo izvedeli, da je ta prodal slikarju Pavlu Goliju nekdanjo viniča-
rijo, ki stoji v bližini razglednega stolpa v Zavrhu. V tej hiši si bo 
slikar uredil atelje in prostor za občasne razstave. S tem bo Zavrh 
dobil novo privlačnost. Na fotografiji: Tak je Zavrh ob prazničnih 
dneh. Foto: M. Brumen. 



VETERINARSKI NASVETI Vet. Milan Vauda 

PLEMENJENJE ŽIVINE Z 
NELICENCIRANIMI 

PLEMENJAKI 

Opozarjamo vse kmetovalce, 
kateri še niso bili obveščeni, ker 
za njih nismo imeli podatkov, 
da je strogo prepovedano in se 
kaznuje s kaznijo do 300 tisoč 
din vsakega, ki pripušča na »čr-
no« merjasca, bika in žrebca. 
Prepovedano je prav tako imeti 
zgoraj navedene nelicencirane 
(črne) plemen j ake tudi za last-
no uporabo. Kdo ne bi imel pri-
pustnega lista, to se pravi, da je 
pripust izvršil pri priznanem ple-
menjaku, ta ne bo smel na ple-
menskem sejmu prodajati — n. 
pr. prašičke na plemenskem sej-
mu v Mariboru itd. Veterinarska 
inšpekcija v Mariboru nam je 
sporočila, da bo vračala in pre-
dala sodniku za prekrške vse ti-

ste kateri ne bodo imeli pripust-
nih listkov. Zato opozarjamo še 
enkrat vse, da pripeljejo nelicen-
cirane plemenjake v veterinar-
sko ambulanto Lenart na kast-
racijo ali pa sporočijo da želijo, 
da se kastracija izvrši na domu. 
Zavedajte se, s tem koristite se-
bi in skupnosti saj »črni« pleme-
njaki zavirajo dvig naše živino-
reje. Pri nas imamo dobro ureje-
no osemenjevalno službo, dovolj 
priznanih merjascev in žrebcev 
in zato ni razloga, da bi pleme-
nih na »črno«, in s tem škodova-
li kvalitetnemu dvigu živinoreje. 

NEDOVOLJENO DOMAČE 
KLANJE ŽIVINE 

Glede klanja živine na domu 
izdajamo naslednja opozorila: 

Na domu lahko koljete vse ži-
vali v primeru prisilnega zakola 

— to se pravi če bi v nasprotnem 
primeru sledil pogin živali. La-
hko se kolje prašiče, goveda, ov-
ce itd., nikakor pa telet in jag-
net, kar je strogo prepovedano 
in kaznivo. Vendar kljub temu, 
da bi veterinar pregledal zaklane 
prašiče, goveda, ovce itd., mesa 
ne smete prodajati , ker zato ni-
mate ustreznih pogojev. Iz tega 
sledi, da kljub temu, da je zakol 
dovoljen, živali ne morete klati 
ker nimate sanitarnih pogojev za 
prodajo mesa. 

To velja v glavnem za velike 
živali. Drobnico, prašiče je do-
voljeno klati, ker se lahko meso 
uporabi samo za lastno uporabo. 
Kljub temu, da po veterinarju 
meso ni bilo pregledano — nika-
kor pa ne smete mesa prodajati . 

Iz vsega zgoraj navedenega 
sledi, da se na domu lahko kolje 

samo prašiče pod pogojem, da 
se meso ne prodaja. Vso ostalo 
klanje pa je strogo kaznivo in se 
kršilca kaznuje do 300 tisoč din. 
Prav tako je zelo strogo kaznivo 
prodajati , podariti ali pa za last-
no uporabo rabiti meso, v sili za-
klane, katerekoli živali. S tem la-
hko ogrožate zdravje in življenja 
ljudi ter pripomorete k š i r jenju 
kužnih bolezni. 

V kolikor ste doma v sili za-
klali žival morate takoj vse tre-
bušne organe vzeti iz trebušne 
votline in žival takoj pripeljati 
v klavnico v Voličino. S tem ste, 
v kolikor ni bil vzrok klanja tak-
šen, da je meso neužitno, rešili 
meso pred pokvarljivostjo. Zra-
ven zaklane živali morate od tre-
bušnih organov pripeljati še vra-
nico in jetra. Vse ostalo pa mo-
rate globoko zakopati. 
(Nadaljevanje prihodnjič) 

V Agrokombinatu težave zaradi slabe letine 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

Na sejah so poudarili, da si je 
letos delovni kolektiv zadruge 
zelo prizadeval, da bi čimbolj 
zmanjšal izgubo, ki jo bo povzro-
čilo letošnje skrajno neprimerno 
vreme. Poudarili so tudi, da v ne-
katerih delovnih enotah ni bilo 
pravilnega razumevanja za med-
sebojno pomoč v kritičnih ob-
dobjih. 

Agrokombinat je planiral, da 
bodo letos dosegli skupno mili-
jardo 652 milijonov din dohodka. 
V prvem polletju letos so plan 
realizirali za 532 milijonov ali za 
32,2 odstotka. Dokaj nizka reali-
zacija v prvem polletju je razum-
ljiva, ker se rezultati proizvod-
nje v kmetijstvu kažejo šele v 
drugi polovici leta, ob posprav-
l janju pridelkov. Delovna organi-
zacija je celotne stroške realizi-
rala s 47,8 odstotka in so razni 
stroški narasli čez plan. Kljub 
temu, da so letos zelo varčevali, 
nekatere delovne enote temu ni-
so posvetile dovolj pozornosti. 
Ugotovili so, da bi se dalo še 
precej prištediti z racionalno u-
porabo mehanizacije in drugje. 
Z višjo proizvodnjo, boljšo orga-
nizacijo dela in z ukinitvijo ne-
katerih delovnih mest v pisar-
nah, bo zadrugi uspelo letos pri-
hraniti 12 milijonov din. 

Na seji osnovne organizacije 
ZK so precej govorili o koopera-

cijski službi. Nekateri so poudar-
jali, da bo ta služba v težjem po-
ložaju, ker so ukinjene premije 
za živino. Navzoči so menili, da 
ne bi imelo pomena priključiti 
k drugi delovni enoti, ker je ta 
do sedaj pokazala vidne uspehe. 
Pri obravnavi tega vprašanja je 
padlo nekaj kritike na kader ko-
operacij ske službe, ki dela po 
delovnih enotah na terenu. 

Delovna enota blagovni promet 
ima letos objektivne težave, pri 
odkupu, zaradi slabe letine. Mož-
no pa je odkloniti precej stroš-
kov, ki jih imajo z nepravočasno 
raztovorjenimi vagoni. 

Omenjena delovna organizacija 
se je na gospodarsko reformo 
pripravila že v začetku letošnje-
ga leta. Z novo reformo bi bila 
kmetijska zadruga na boljšem, 
če ne bi bilo letos neugodnih vre-
menskih razmer, ki so povzročile 
tej delovni organizaciji za 117 
milijonov dinarjev škode. 

Na sejah so poudarili, da mora 
zadruga v novih pogojih posveti-
ti vso pozornost kvaliteti proiz-
vodov, če hočejo na trgu doseči 
čimvišje cene. V začetku izvaja-
nja nove gospodarske reforme je 
zadruga ostala 90 odstotno pr i 
starih cenah. V kratkem name-
ravajo znižati nekatere cene me-
su. 

Po planu je bilo predvideno, da 

Kako bo pri nas z novimi 
stanarinami 

(Nadaljevanje s 5. strani) 
šele leta 1970. Do takrat pa bo 
razliko med plačano in stvarno 
ekonomsko najemnino plačalo 
stanovanjsko podjetje, ki bo 
predvidoma ustanovljeno v za-
četku prihodnjega leta. S prvim 
januar jem 1966 preneha z delom 
stanovanjski sklad pri občinski 
skupščini. Sredstva, ki boclo te-
mu skladu eventuelno ostala, bo-
do dana v kreditni sklad NB. 

Novo stanovanjsko podjet je bo 
pobiralo najemnino in bo gospo-
darilo s tako dobljenimi sredstvi. 
S tem bodo hišni sveti dobili 

bi Agrokombinat KZ Lenart le-
tos dosegel 48 milijonov din o-
stanka čistega dohodka, od pre-
mij bi dobili 12 milijonov din ali 
skupno 60 milijonov din, prihra-
nili bodo še 12 milijonov in bi 
tako znašal ostanek dohodka ob 
koncu leta nad 70 milijonov din. 
Zaradi slabe sadne letine pa bo 
n. pr. samo delovna enota sad-
jarstvo imela 70 milijonov dinar-
jev pr imanjkl ja ja . 

Glede povišanja osebnih do-
hodkov, v zvezi z višjimi življenj-
skimi stroški, so se na sejah do-
govorili ,da bodo na jpre j povišali 
osebne dohodke za toliko, za ko-
likor se zmanjšajo dajatve iz o-
sebnih dohodkov. Ostalo poviša-
nje pa je odvisno izključno od 
večje storilnosti. 

Franček Stefanec 

Rokoborska šola v Lenartu 
Trenerja lenarških rokoborcev 

JOŽE ŠUMAN in IVAN MOČ-
NIK, sta se nedavno vrnila iz 
zveznega seminarja za rokobor-
bo, ki je bil na otoku Korčuli. 
Seminar je vodil trener sovjet-
ske rokoborske reprezentance Sa-
ša Djoakim. 

Na naše vprašanje, KAKŠNI 
SO NADALJNJI NAČRTI TAK 
PARTIZAN LENART, nam je Jo-
že Šuman povedal: 

»Naše bodoče delo se bistveno 
ne bo ločilo od dosedanjega, z 
izjemo, da bomo s prvim septem-
brom organizirali v Lenartu ro-
koborsko šolo za začetnike. Za 

to šolo se lahko prijavijo pionir, 
ji od 12. leta starosti naprej, na-
to mladinci in člani in vsi ostali, 
ki jih rokoborba navdušuje. In-
teresenti na j se prijavijo ob tor-
kih in četrtkih od 18. do 21. ure 
v telovadnici Partizana Lenart.« 

F. S. 

ŠALA 
»Zakaj toliko tepeš ubogega 

otroka?« Vpraša žena moža. 
»Jutri prinese spričevalo, jaz 

pa že danes odpotujem, ka j veš, 
lahko prinese kakšno nezadost-
no.« Odgovori oče. 

KROJAŠTVO IN ŠIVILJSTVO 
PRED ODLOČITVIJO 

drugačno vlogo, postali bodo 
predvsem organi, ki bodo skr-
beli za popravilo stanovanjskih 
zgradb. 

Na seji sveta za komunalne, 
gradbene in stanovanjske zadeve 
so tudi povdarili, da n a j bi za po-
trebe naše občine ne ustanavljali 
posebnega stanovanjskega pod-
jet ja, ampak bi na j to delo 
opravljala posebna delovna eno-
ta pri drugem podjet ju , ker je na 
območju naše občine le okoli 700 
ikoriistnikov družbenih stanovanj. 

Franček Štefanec 

(Nadaljevanje s 3. strani) 
Na sestanku članov komunal-

nega zavoda so zatem še sklenili, 
da se bo cena vodi povečala le v 
primeru zvišanja cene električne 
energije. Sprejeli so tudi novo 
tarifo za pokopališke usluge. Po 
tej tarifi se skupni stroški poko-
pa povečajo od sedanjih 13 na 
i5 tisoč din. Glede tehtarine pa 
so sklenili, da se v prihodnje za-
računava od 30 do 50 dinarjev 
več pri kg, kar predstavlja 25 od-
stotno povečanje. Dokaj ostro so 
grajali nekatere grobarje in ce-
starje, ki svojega dela ne oprav-
l ja jo v redu. Zato so sklenili, da 
bodo v prihodnje poostrili kon-
trolo nad delom predvsem pri 
cestarjih. V tej zvezi so že ime-
novali tričlansko komisijo, ki bo 

ugotavljala prizadevnost cestar-
jev. 

Ugotavljali so tudi, da priha-
ja na lenarškem vodovodu do 
stalnih okvar, ki pa jih je potreb-
no pripisati predvsem gradite 
1 jem vodovoda. Samo letos so za-
beležili okoli 15 okvar na vodo-
vodu. S popravilom okvar imajo 
velike težave, zlasti ob deževnem 
vremenu, ko voda naraste. 

Nazadnje so še sklenili, da se 
obnovi gospodarsko poslopje po-
leg upravne zgradbe za potrebe 
skladišča. Z obnovo te zgradbe 
bodo prištedili večja sredstva, 
ker bo odpadlo plačevanje na-
jemnine. 

T. Štefanec 



POČASEN DOTOK SREDSTEV V CESTNI SKLAD 

POTREBNO BO UREDITI MRLIŠKE VEŽE 
Na zadnji seji sveta za komu-

nalne, gradbene in stanovanjske 
zadeve so med drugim razprav-
ljali o realizaciji dotoka in upo-
rabi sredstev cestnega in komu-
nalnega sklada. Iz poročila je bi-
lo razvidno, da je za cestni sklad 
predvidenih 49 milijonov 603.000 
din dohodka. V prvem polletju 
pa je bilo doseženih 20 milijonov, 
ki so bili preneseni iz občinskega 
proračuna. Omenjeni sklad je 
imel do nedavnega 12 milijonov 
390 tisoč din izdatkov. Za ceste 
III . reda so dali 10 milijonov 
din, ostalo pa Komunalnemu pod-
jet ju Lenart za ceste IV. reda. 
Poudarjeno je bilo, da bo po-
trebno dati, do konca leta, cest 
nemu podje t ju 32 milijonov in 
komunalnemu podjet ju še 6 mi-
lijonov dinarjev. Vprašanje pa 
je, če bo predvideni dotok sred-
stev v celoti realiziran, ker je pri-
šlo do precejšnjih omejitev pro-
računske potrošnje. 

Za letos je predvideno, da bi 
imel komunalni sklad naše ob-
čine 6 milijonov 399 tisoč din do-
hodka, dohodek je že realiziran 
s 5 milijonov 469 tisoč din. Med 
izdatki je med drugim predvide-
no za ureditev pokopališč dva 
milijona 139 tisoč din. Omenje-
na sredstva bodo dana namen-
sko. Pri tem vprašanju so člani 
sveta predlagali, da na j bi se 
sredstva medsebojno posojalo, 
da bi na jpre j uredili eno poko-
pališče, nato pa drugo, ker z 
razdrobljenimi sredstvi ni možna 
večja investicija. Predvsem bi bi-
lo potrebno urediti mrliške ve-
že (mrtvašnice) kjer teh nimajo 
ali pa so v zelo slabem stanju. 
Dogaja se namreč,, da morajo 
imeti nekateri občani umrlega 
svojca tri dni doma, v prostoru, 
k jer kuhajo in spijo. 

Nekateri so tudi kritizirali, ker 
grobarji premalo skrbijo za ure-
ditev pokopališč in da niso na 

delovnem mestu, kot bi morali 
biti. Predstavnik komunalnega 
podje t ja Lenart pa je poudaril, 
da bodo v bodoče grobarji dela-
li preko poletja trikrat tedensko 
po osem ur, preko zime pa po 
potrebi. 

Svetu za komunalne, gradbene 
in stanovanjske zadeve občinske 
skupščine je dalo Komunalno 

Dr. Franc Gabršček: 

Izboljšati 
(Nadaljevanje iz prejšnje št.) 

O odnosih med spoloma je 
bilo v naši občini nekaj raz-
prav, ki so potrebne za vzgojo 
miselnosti in enakopravnost 
med spoloma. K izboljšanju 
na tem področju je gotovo 
pripomogla čim širša osamo-
svojitev deklet in žena v materi-
alnem oziru, to je njihova večja 
udeležba v proizvodnji, odnosno 
v družbenih službah. 

Naš družbeno-gospodarski raz-
voj z dvigom življenjskega stan-
darda človeka, medicinsko teh-
nični razvoj in napredek ter na-
predek zdravstvene službe, so do-
vedli do zvišanja povprečne živ-
ljenjske dobe pri nas. Podatki iz 
lanskega leta nam kažejo, da se 
je dviginila življenska doba pri 
moških, v naši občini na 65, a 
pri ženskah na 71 let. Lani je pri 
nas nad polovica umrlih bila sta-
ra nad 65 let. S tem v zvezi pa 
se postavlja pred nas vprašanje 
o skrbi za ljudi, ki doživljajo vi-
soko starost. To vprašanje priha-
ja vedno bolj v ospredje, zlasti 
še sedaj, ko se v razvoju naše 
komune začenja uveljavljati kra-
jevna skupnost, kot ena organi-
zacijska enota, kjer se odvija živ-
l jenje naših državljanov. 

Zdravstveno službo moramo 

podje t je Lenart, v razpravo in 
potrditev predlog cen za tehta-
n je na krajevnih tehtnicah. Pred-
log novih cen je bil višji, pov-
prečno za 25 procentov. Uteme-
ljili pa so ga s tem, ker so se v 
zadnjem času znatno dvignili 
stroški v zvezi s kontrolo tehtnic 
in da je potrebno dati tehtničar-
jem večje plačilo. Ker predlog 

čimbolj približati potrebam ob 
čanov. Zato je pri nas nujno po-
trebno odpreti zdravstveni po-
staji v Cerkvenjaku in Zg. Ščav-
nici. Občinski odbor RK je pri-
pravil prostore za ambulante pr-
ve pomoči v Benediktu in Selcih, 
te prostore pa je opremil Okraj-
ni odbor RK Maribor v okviru 
100-letnice organizacije RK. 

Še odločneje kot doslej, bomo 
morali preprečevati nesreče in 
poškodbe. Visoka stopnja naše 
elektrifikacije, vse večja mehani-
cija na delovnih mestih in doma, 
naraščajoča motorizacija na ce-
stah in v poljedelstvu, zahteva 
velik kulturni davek v nesrečah 
in poškodbah. 

Na našem območju je precej-
šnje število TBC bolnikov, ki s 
svojim nepravilnim načinom živ-

novih cen ni bil izdelan na osno-
vi kontretnih kalkulacij, ga je 
svet zavrnil. 

V razpravi je bilo tudi poudar-
jeno, da bo T Lenartu stal m3 

vode 70 din, če bo prišlo do po-
dražitve električne energije. 

F. š . 

Ijenja okužujejo svoje otroke in 
otroke sosednih družin. V svrho 
zaščite in preprečevanja tuberku-
loze bo potrebno otroke od roj-
stva in do 20. leta starosti cepiti 
z BCG. RK pa mora preko svo-
jih organov poučiti obolele, kako 
na j živijo po zdravstvenih navo-
dilih ter jih stalno opominjati, 
da je njihov največji sovražnik 
poleg neurejenih razmer, alko-
holizem. 

Razširiti in izpopolniti bo po-
trebno onkološko službo proti 
rakastim obolenjem. Za zdrav-
stveno stanje prebivalstva nam 
služijo naslednji podatki: eden 
je obolelost prebivalstva, ki jo 
registrirajo naše ambulante, dru-
gi pa je vzrok smrti, ki ga regi-
str i rajo mrliški ogledniki ali .ma-
tične službe 
(Nadaljevanje prihodnjič) 

Časopisno podjet je DELO Ljubljana, Tomšičeva 1 

potrebuje v LENARTU, ZG. ŠCAVNICI IN CERKVENJAKU 
prodajalce DELA, TEDENSKE TRIBUNE IN TOVARIŠA. 

Možnost UGODNEGA ZASLUŽKA. 

Interesenti naj pošljejo svoje prijave s točnim naslovom 
bivališča na Uredništvo »Domače novice« Lenart, Ptujska 3 

zdravje prebivalstva 

- Httsi Ittaji p* telu 1000 -
Piše: Franc Šuman ( ) 

Dolenjski so bili lastniki 
zemlje od sedanjega Mari-
bora" do Gradiške pri Sp. 
Kungoti, k jer so imeli vzhod-
no od cerkve svoj grad, kjer so 
več sto let gospodovali. V letih 
1239 in 1274 se omenjajo Dolenj-
ski gospodje kot vitezi solnogra-
ške nadškofije. Kasneje jih zgo-
dovina več ne omenja. Grad, ki 
so ga prvotno imenovali Gradiš, 
pozneje pa Dolenjski ali Kungo-
ški je že zdavnaj v ruševinah, ki 
jih pokriva debela plast zemlje. 
V spomin na ta grad je ostal ve-
lik vinograd na hribu, k je r je 
stal nekoč grad, in ki mu pravijo 
Grajski hrib. 

Večji lastniki zemlje so bili v 
soseščini dobrenjskih, pesniški 
gospodje, ki so imeli svoj sedež 
na Pesniškem dvoru (ki še sedaj 
sloji). Pesniški dvor se nahaja 
na prijaznem hribčku na levem 
bregu potoka Pesnica med želez-
niško postajo Maribor — Gradec 

ter severno magistralo, na odse-
ku Maribor — Lenart. V tem 
dvorcu je velika klet, kapela, o-
sem večjih sob in prostor za su-
šenje zrnja. K temu dvorcu je 
spadala tudi večja »mejarija« in 
tri viničarije. Vsega skupaj je bi-
lo toliko zemljišč, da so pozneje 
napravili iz tega dve večji kme-
tiji. Prvič se Pesniški dvor ome-
nja v letu 1186, pozneje pa leta 
1307, takrat so bili njegovi lastni-
ki Gundol in Ulrik, leta 1346 O-
ton, leta 1446 Konrad in zadnji 
1468 Hanns Pesniški, ki je bil za-
pleten v zaroto Andreja Baum-
kircherja, ki je imel svoj grad 
na Sotli in je bil pre j vdani in 
zvesti vojskovodja cesarja Fride-
rika, ki ga je večkrat rešil s svo-
jo vojsko iz težkih vojnih zaple-
tov. V letu 1468 je postal Baum-
kircher odprt sovražnik cesarja 
Friderika. 

2. februar ja leta 1469 je Baum-
kircher s svojimi zavezniki, bra-

toma Andrejem in Krištofom 
Narringerjem, Ulrikom Hansner-
jem in Hannscm Pesniškim vdrl 
v takrat že dobro utr jeni Mari-
bor. Hitro pripravljeni in dobro 
oboroženi meščani so sovražnika 
hitro nagnali iz mesta. Napadal-
ci so se potem umaknili. 

Baumkircher se je s Pesniški-
mi seznanil, ko je v letu 1460 zbi-
ral 7. vitezom Gradeneckarjem 
v Mariboru in okolici 4000 
konjenikov, med katerimi jih je 
bilo verjetno največ iz gor. Slo-
venskih goric. Baumkircher je 
potem še napadel Lipnico in Fiir-
stenfeld. Končno je bil prema-
gan in v letu 1471 s svojim naj-
zvestejšim bojnim zaveznikom 
Greisseneggerjem obglavljen. Ka j 
se je z ostalimi Baumkircherje-
vimi zavezniki, med katerimi je 
bil tudi Pesniški zgodilo, zgodo-
vina ne poroča. Zgodovina pa po-
roča o poznejših lastnikih Pesni-
škega dvora. Že ob začetku 16. 

stoletja so bili Janez Bapt, plem. 
Lang, baroni plem. Schwitzen in 
Jabornigg, plemič Nagerl Rosen-
biichl, t i so bili lastniki do leta 
1801. Pozneje pa so bili lastniki 
Pesniškega dvora Lambert, Miick 
Pauer in Hoffmann, do 1808, za 
temi so bili Josip Weigl do 1832, 
zatem pa šentpavelski samostan 
na koroškem do leta 1945. 

Kraj Pesnica so pred letom 
1123 imenovali Busincca (Buse-
nica), katerega je koroški vojvo-
da Henrik s podložniki vred po-
daril šentpavelskemu samostanu. 
Za Pesniški dvor je značilno, da 
so v soseščini še tri je večji po-
sestniki, ki so si za svoj dom iz-
brali ime Pesniški dvor, tako da 
danes obsta ja jo štirje. Prvi si je 
prisvojil to ime lastnik večje vi-
le, ki stoji na hribčku vzhodno 
od železniške postaje Pesnica, 
drugI je kakih deset minut od-
tod vzhodno, to je večje gospo-
darstvo, ki ga je imela že ob 
koncu preteklega stoletja druži-
na Pilz iz Ruskega Baltika, ki se 
je pečala v glavnem s prodajo 
perutnine na veliko. 
(Nadaljevanje prihodnjič) 



PREMALO SREDSTEV ZA SOCIALNO POMOČ 
LANI JE V OBČINI PREJEMALO SOCIALNO POMOC 159 OSEB 

V letu 1964 so na referatu za 
socialno varstvo občinske skup-
ščine obravnavali probleme sta-
rih in obnemoglih ljudi, probleme 
rejništva in ostale, primere soci-
alnega varstva. Obravnavanih je 
bilo 108 vlog za dodelitev ali za 
zvišanje socialne pomoči. Večina 
vlog je bila rešena negativno, ker 
se je ugotovilo, da imajo prosilci 
dobro situirane otroke ali svoj-
ce. V neštetih primerih pa pose-
dujejo še lastno zemljišče. V 21. 
primerih se je socialna pomoč 
zvišala od 500 do 2.000 dinarjev, 
podpirancem, ki so prejemali mi-
nimalno socialno pomoč. Na no-
vo je bila odobrena socialna po-
moč 7 prosilcem. V enem prime-
ru se izplačuje preživnina v zne-
sku din 8 tisoč mesečno. Socialno 
pomoč je v preteklem letu preje-
malo 159 oseb. Vloženih je bilo 
sedem prošenj za kadrovske pod-
pore, od teh pa je bilo pozitivno 
rešenih šest, ena prošnja pa je 
bila rešena negativno, ker za ka-
drovsko podporo ni bilo pogojev. 

Na območju občine je dano v 
rejništvo 15 otrok in ena odrasla 
oseba. Zdravstveno varstvo pa 
pri nas uživa 122 socialnih podpi-
rancev. 

Po podatkih krajevnih uradov 
je v občini še ca. 80 občanov, ki 
so potrebni socialne pomoči, 
predvsem pa zdravstvenega var-
stva. Da bi se vsem socialnim 
podpirancem, ki pomoč prejema-
jo in tistim, ki še socialne pomo-
či ne prejemajo, nudila pomoč v 
taki meri, kot jo potrebuje sta-
rejši človek za normalno življe-
nje, bi se morala sredstva za so-
cialne podpore zvišati vsaj za 50 
odstotkov, od v te namene po-
rabljenih sredstev v letu 1964. 
Težave so v tem, da se na eni 
strani ugotovi potreba, da se pro-
silcu dodeli socialno pomoč, na 
drugi strani pa se vloge morajo 

Janez Švajncer: 

(4) 

Cmager je nekaj časa sedel 
brez srajce. Moral jo je sleči, ker 
je bila preveč mokra in jo obe-
siti nad peč. Pogledoval je na n jo 
in potrpežljivo čakal. Na čevljih 
je s težavo odvezal mokre vezal-
ke in sramoval se je svojih od 
blata umazanih nog. 

Anza ga je podražil: »Čuj, ti 
bi lahko brez vseh skrbi vsejal 
seme na noge.« 

»Več bi zraslo, ko na pognojeni 
njivi,« se je nasmehnil Pepe. 

Še Miha se je pridružil: »Pa bi 
si vsaj umil noge, če si se že šel 
z nami sprehajat.« 

»Ne pozabi, da nisi doma.« 
»Kaj si bodo le Avstrijci misli-

li o nas.« 

, »Lahko jim pripeljemo živino 
in prinesemo blago, ki ga tu ni, 
toda svoje umazanosti jim ne 
smemo pokazati.« 

reševati v okviru razpoložljivih 
sredstev proračuna. Vse otroke, 
ki so v reji, bi bilo potrebno obi-
skati vsaj enkrat v letu in ugo-
toviti, če so ti otroci v redu oskr-
bovani in kakšno vzgojo imajo. 
Na našem terenu so tudi otroci, 
ki so jih dali v rejništvo starši 
ali sorodniki, brez vednosti skrb-
stvenega organa. Te otroke bi 

Nedavno smo se pri referentu 
za šolstvo skupščine občine po-
govarjali o zasedbi prosvetnih 
kadrov po naših šolah v šolskem 
letu 1965/66. Izvedeli smo, da je 
ob koncu letošnjega šolskega le-
ta odšlo iz območja naše občine 
16 učnih moči, iz drugih krajev 
pa je prišlo k nam okoli 20 pro-
svetnih delavcev. Ta podatek 
nam pove, da bomo letos v naši 
občini začeli šolsko leto z boljšo 
kadrovsko zasedbo kot lani. 

Največje težave so imeli lani, 
ob začetku šolskega leta v Zg. 
Ščavnici, ko so imeli samo štiri 
učne moči. Kmalu pa se je sta-
n je izboljšalo in so potem imeli 
10 prosvetnih delavcev. Z novim 
šolskim letom bo na tej šoli 13 
učnih moči in to 8 učiteljev, 
predmetni učitelj, upravitelj in 
trije honorarni učitelji. V po-
družnični šoli v Lokavcu so imeli 
lani štiri učitelje in se bo letos to 
število povečalo za dva prosvetna 
delavca. 

V Voličini je ostala ista zased-
ba kot lani in imajo 11 učnih mo-

»Naj vidijo, da smo pri nas 
nekaj boljšega.« 

Vsi tr i je so prasnili v smeh, da 
je Gojzer radovedno dvignil gla-
vo in je Vinko z očmi namignil, 
na j bodo tiho. « 

Cmager je nakremžil obraz. Za-
čutil je, kako so ga porasle koci-
ne ščegetale po brazgotini, ki je 
ostala kot posledica rane z no-
žem, ko so se pretepali v gostilni. 

V prijetni toploti, ki je puhte-
la iz peči, je v polsnu njegova 
misel potovala domov. Žena in 
otroci sladko spijo. V spanju ne 
vedo za revščino. Mogoče se je 
žena prebudila. Z roko je otipala 
ob sebi v postelji prazno mesto. 
Le kje se je tako dolgo zadržal 
nocoj, je morda pomislila. Naj-
mlajši otrok, ki je že dolgo pre-
hlajen, kašlja. Žena sliši njegovo 
kašljanje. Vstane iz postelje in 
pogleda, če se je otrok razbrcal. 
Popravi mu staro suknjo, da ga 
ne bi zeblo in se ne bi še bolj 
prehladi!. Na hrbtu leži in ne mo-
re zaspati. Razmišlja o revščini, 
ki je nikdar ne zmanjka. Skrbi 

morali v letu 1965 zajeti v eviden-
co rejencev. 

Med lanskim letom je sodišče 
poslalo 124 zahtevkov za ugotovi-
tev socialnih in drugih družin-
skih razmer občanov. Zbiranje 
teh podatkov pa je zelo težavno, 
ker dajejo sodišča zelo kratek 
rok. Te zadeve se pretežno nana-
šajo na zahtevke po zvišanju pre-

či. V Benediktu bodo imeli v za-
četku dve učni moči več kot lani, 
predvidoma pa bo en učitelj šel 
kmalu na odslužitev kadrovskega 
roka. V Cerkvenjaku bo ostalo 11 
učnih moči, s tem, da bodo letos 
izgubili predmetnega učitelja in 
honorarnega ter bodo imeli več 
učiteljev. 

V Lenartu so imeli lani 17 uč-
nih moči, letos pa bodo predvi-
doma dobili eno več. Šola bo ta-
ko imela 9 učiteljev, 4 honorarne 
učitelje, 2 strokovna učitelja, dva 
predmetna učitelja in upravite-
lja. Boljša zasedba kot lani bo le-
tos tudi na osnovni šoli Gradišče. 
Najtežje pa bo, predvidoma, v 
Jurovskem dolu, sicer pa odgo-
vorni krogi pričakujejo, da se bo-
do tudi tukaj stvari kmalu ure-
dile. 

Lani je na območju naše obči-
ne obiskovalo šolo 2.741 učencev, 
verjetno se ta številka z novim 
šolskim letom ne bo bistveno 
spremenila. Za preteklo šolska 
leto ugotavljamo, da je le del ot-
rok jedel v šolskih mlečnih ku-

jo, kako bo s kruhom čez zimo, 
ko ga niti poleti nimajo dovolj, 
dasi neprestano delata z možem 
na gospodarjevi zemlji. Mogoče 
misli tudi na svoje načrte, ki bo-
do ostali vedno samo prazne že-
lje. Nekoč mu je rekla, da bi le 
takrat vedela, čemu živi, če bi 
imeli svojo zemljo. Tistikrat, ko 
mu je to povedala, so bile njene 
temne oči tako spremenjene. 
Skrivnostno so se svetile. Kako 
dobro jo razume! Tudi on 'si sil-
no želi, da bi imel kaj svojega. 
Delal bi z ljubeznijo na zemlji, 
da bi mu dajala vsega, česar za-
man prosijo lačna usta otrok. 
Pšenico bi posejal. S hvaležnost-
jo bi težkal klasje. Mlinar bi mu 
zmlel zrna v moko in otrokom bi 
se smejale oči, ko bi si polnili 
lačne želodčke. 

Tudi Miha je dremal in kinkal 
z glavo. Kadar se je močno nag-
nil naprej, je odprl oči in široko 
pogledal po sobi. 

Najbolj moško se je držal An-
za. Pridno si je natakal iz ple-
tenke in ponujal tudi Pepetu. 

živnine za izven zakona rojene 
otroke in za zahtevke za razvezo 
zakona. 

Uprava občinske skupščine ima 
težave pri reševanju zgornjih 
problemov, ker ji kljub večkrat-
nim razpisom ni bilo mogoče do-
biti uslužbenca, ki bi končal šolo 
za socialne delavce. 

kot lani 
hinjah, kljub temu, da je bila 
hrana tu znatno poceni. Zaželje-
no je, da bi z novim šolskim le-
tom pokazali starši za tople ma-
lice otrok več razumevanja. 

F. S. 

ISNJARNA ZNATNO 
PRESEGLA IZVOZNE 

OBVEZNOSTI 
Obrat tovarne usnja Konus 

Slov. Konjice v Lenartu sodi med 
najboljše delovne organizacije v 
lenarški občini. To zlasti zgovor-
no kažejo podatki o zuatnem po-
večanju osebnih dohodkov v zad-
njem času, ki pa je bilo povezano 
z večjo delovno storilnostjo in z 
dobrim gospodarjenjem nasploh. 
V omenjenem obratu so do konca 
prvega polletja izpolnili letni na-
črt proizvodnje 50 odstotno. Naj-
večji uspeh so dosegli z izvozom, 
saj so ga v prvih šestih mesecih 
tega leta presegli za 65 odstotkov. 
S to številko se usnjarna uvršča 
med največje izvoznike v lenar-
ški občini. 

T. S. 

Ko se je Vinko pogovoril z 
Gojzerjem in pospravil denar v 
usnjeno listnico, je rekel pomoč-
nikoma: »Plačal vam bom kar 
tukaj. Dobite malo več kot sicer. 
Tako se vsaj ne boste bali, da ne 
bom držal besede.« 

Cmager je videl pred seboj de-
belo usnjeno listnico. Zdaj bo to-
rej dobil plačilo za delo. Žena bo 
vesela, ko ji bo položil na krilo 
šumeče bankovce. Široko bo od-
prla oči in ne bo mogla verjeti, 
da je denar njun in da ga bosta 
smela porabiti po svoji volji. Kaj 
neki si bo mislila! 

Zaprl je oko, očesni živec mu 
je trepetal, ko je Vinko govoril: 
»Mislim, da boš s plačilom zado-
voljen in boš šel z menoj vedno, 
ko te bom potreboval. Toliko ni-
si zaslužil s težaki več mesecev. 
Toda jezik drži za zobmi!« 

Cmagarjeva roka se je sama 
od sebe isprožila. Na hrapavi dla-
ni je začutil mehek papir in ga 
naglo zmečkal, ko da se boji, da 
mu ga bo nekdo vzel. V očesu ga 
je zaščernelo kakor takrat, ko je 
stal na vetru in se mu je orosilo, 
da ga je moral obrisati z robcem. 

Letos več učnih moči 
5. SEPTEMBRA SE BODO PONOVNO ODPRLA ŠOLSKA VRA 

TA, SKOZI KATERA SI BO ŠLO NABIRAT UČENOST PREKO 
2:700 NAŠIH OTROK. SKORAJ NA VSEH ŠOLAH V OBČINI PA 
JE LETOS VEC UČNIH MOČI, KOT LANI. 

STRELI NA MEJI 


